
منتقدین وارداتی
يادم هست چند سال پيش وزير صنعت، جناب آقاي نعمت زاده گفتند 
»بايد مدير اقتصادي از خارج وارد کنيم«، اما انگار اين سخن گوهربار 
الگوي ديگر وزارتخانه ها شده است و اين بار به جاي »مدير اقتصادي« 
منتقد فيلم از خ��ارج وارد مي کنند، البته دليل واضح اس��ت، وقتي 
منتقد عزيز به جاي نقد، در جايگاه روابط عمومي فيلم قرار مي گيرد، 
خب بايد هم از کشور اجنبي و از شبکه هاي معاند اسلام يعني همان 
»بي بي سي« و »راديوزمانه« براي جشنواره بين المللي فجر منتقد وارد 
کنند تا کمي از روي آنها حتي به غلط رونوشت کنند، البته سازمان 
سينمايي به جديت و البته به خوبي نشان داده است که ايجاد جشنواره 
اعم از کشوري و بين المللي نه تنها سخت و دشوار نيست، بلکه تنها با 
يك ابلاغيه و چند حکم براي سينما لازم الاجرا مي شود؛ حکم هايي 
که کارمند هاي س��ازمان س��ينمايي، حتي براي يك بار هم که شده 
واژه اي به نام »مدير« را در کنار نام شان تجربه کنند و شايد براي اين 
تجربه متوسل به قرعه کشي هم شوند و البته براي خالي نبودن از لطف 

حقوقي در حد خوردن نان و ماستي البته با بريان به جيب بزنند. 
اما دوستان براي عدم سنت شکني مثل اسفندماه سال گذشته که 
همه براي عکس يادگاري مقابل هواپيماي ايرباس 350 منظم شده 
بودند، اين بار هم برخي از کارمندان گروه هنر و تجربه )همان طرحي 
که براي دلخوشي چند کارگردان خسته يا دلشکسته در سالن هاي 
خالي و پر که اولي براي حضور م��ردم و دومي براي توهين به مردم 
در حال اکران و نمايش است( با »پرويز جاهد« منتقد بي بي سي آن 
هم در دفتر جشنواره وزارت فرهنگ و ارشاد جمهوري اسلامي ايران 

عکس يادگاري گرفتند.
اما ماج��را زماني جالب تر مي ش��ود که مدعي��ان اصلاح طلب همان 
ستون نويسان روزنامه هاي زنجيره اي که اکنون مي توان آنها را در جرگه 
دوشغله ها به حساب آورد و دو شغل شريف دبير انجمن منتقدان خانه 
سينما و ديگري روابط عمومي جشنواره هاي محفلي وزارت فرهنگ و 
ارشاد را همزمان اداره مي کنند، همان هايي که زماني به استناد قانون 
خواستار شلاق زدن به يك منتقد سينما ش��دند، حالا خلاف قانون 
عمل مي کنند و با افرادي که به گفته سخنگوي پيشين وزارت فرهنگ 
و ارشاد متخلف ناميده مي شوند، همان هايي که سخنگو آنها را اينگونه 
خطاب کرد: »هر نوع همکاري هنرمندان با ش��بکه هاي معاند نظام 
غيرقانوني است«، عکس يادگاري مي اندازند تا براي خود مشتري جمع 
کنند. در هر حال همان گونه که مقام معظم رهبري بيان کردند، مطمئناً 
»از وزارت فرهنگ و ارشاد آبي گرم نمي شود« و شيب اين مسير ولنگار 
هر روز رو به افزون است و اهالي سينما راهي جز تجربه صبر ايوب ندارند 
تا دوستان ايوبي هر آنچه هنر دارند براي کسب تجربه و عکس يادگاري 
با منتقدان معاند نظام براي خود به ثبت برسانند و مانند مرجع شان 
کلکس��يوني از عکس هاي يادگاري در آرشيو داشته باشند و شايد به 

همين دليل اين طرح را هنر و تجربه ناميدند، الله اعلم!
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نامگذاري روزي به اسم سليم  مؤذن زاده
وزي�ر فرهن�گ و ارش�اد اس�امي پيش�نهاد داد ک�ه ي�ک روز 
ب�ه عن�وان روز »س�ليم مؤذن زاده اردبيل�ي« تعيي�ن ش�ود. 
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي در حاشيه مراسم بزرگداشت سليم مؤذن زاده در 
جمع خبرنگاران حاضر شد و با بيان اينکه سليم مؤذن زاده اردبيلي روح متجلي 
مداحي ناب ايران زمين است، تأکيد کرد: يك روز به عنوان روز سليم مؤذن زاده 

اردبيلي تعيين شود. وي با بيان اينکه خاندان مؤذن زاده با صداي خود هنر ديني 
را در جامعه جاري کردند، افزود: راه سليم ادامه دارد، چراکه راه امام حسين)ع( 
و حضرت زينب)س( در جامعه جاري است. صالحي اميري تصريح کرد: سليم 
مؤذن زاده اردبيلي روح متجلي مداحي ناب ايران زمين اس��ت، سليم انسان 

بزرگي بود که روح و شور حسيني را در اين سرزمين ايجاد کرد.

متوليان مبارزه با جنگ نرم چه مي کنند؟
هفته بس��يج فرا رس��يد. نمي شود 
فداکاري بسيجي ها را در دوران دفاع 
مقدس فراموش کرد. همه دوستان 
واقعي من از همان دوران هستند و 
البته خيلي هايشان شهيد شده اند، 
اما با همين تعداد اندك باقيمانده که 
گاه��ي همکلام مي ش��وم، آرامش 
معنوي وجودم را فرا مي گيرد. طبيعتاً در دوران امروز وظيفه اصلي 
بسيج مبارزه با جنگ نرمي است که دشمن ايجاد کرده، اما چگونه 
و با چه روشي؟ يك بحث جدي و اساسي است که کمتر در محافل 
گفتماني مطرح مي شود. سخنان اخير مقام معظم رهبري خيلي 
دقيق و حرفه اي اين نقشه راه را ترسيم کردند. حتماً طي روزهاي 
آتي شاهد بنرها و کليپ ها و شعارهاي جذاب در خصوص »لزوم 
تش��کيل هيئت هاي انديش��ه ورز و رصدگر براي مراقبت از نفوذ 
ويروس ها« يا »هم افزايي، مردم سالاري واقعي و جذب حداکثري 
)البته نه به هر روشي(« خواهيم بود، اما  اي کاش برخي بسيجي ها، 
متوليان امر به خصوص رس��انه ملي از ش��عارگويي و به خصوص 
تنگ نظري ونگاه جناحي بپرهيزن��د و زمينه مباحث و گفتمان و 

نظريه پردازي را ايجاد کنند. 
به خدا قسم اتحاد شگرفي در ميان ملت شاهد خواهيم بود. يکي از 
ابزار هاي مهم در جنگ نرم سينما و تلويزيون است، اما خيلي دلخوش 
نيستم بتوانند وابستگي هاي فردي و جناحي خود را کنار بگذارند به 
معناي واقعي به اين مباحث بپردازند. مثال ساده اي بزنم الان قدري 
دقت کني��د همه تئوري پردازه��اي معتقد به جنگ نرم س��اعت ها 
مي نشينند و از قدرت دشمن در س��ينماي جهان تفسير و تحليل 
مي کنند، اما هيچ گاه نمي آيند بحث و گفت وگو کنند ما چه کرديم 
و چه بايد بکنيم. البته دشمن شناس��ي يك اصل است، اما نه اينکه 
تمام وقت مان را بگذاريم همه فيلم هاي دشمن را سر فرصت ببينيم 
و س��اعت ها حرف بزنيم، اما هم اينکه به عملکرد خودمان مي رسد، 
س��کوت کرده يا به خاطر ضعف در عملکرد به ديگران حمله کنيم و 
بد و بيراه بگوييم. الان در اين دوران که سال ها از انقلاب مي گذرد و 
انقلابي هاي زيادي رشد کردند و به بلوغ رسيدند و سکان هاي فرهنگي 
را در اختيار دارند، بيايند بگويند چه کرديم و چه بايد بکنيم نه اينکه به 

ديگران حمله کنند که چه کرديد و چرا کاري نمي کنيد.

عاقه تازه سينماي ايران و هند براي توليد مشترک

نزديکي سينماي ايران و هند پس از يک قرن دوري 

300 هزار تومان بدهيد در سالني که گلزار هم در آن هست فيلم ببينيد

خس�رو معتض�د در نشس�ت نماي�ش و نق�د فيل�م 
»يتيم خان�ه  اي�ران« گفت: آي�ا ش�بکه هاي ماه�واره اي 
»بي بي س�ي« و »من وتو« که هميش�ه بدبختي هاي ايران 
را نش�ان مي دهن�د، حاضرند اي�ن فيلم را پخ�ش کنند؟!

به گزارش جوان اين پژوهشگر تاريخ در نشست نمايش و نقد فيلم 
»يتيم خانه  ايران« که سوم آذر در اين فرهنگسرا برگزار شد، اظهار 
کرد: تمام وقايعي که در فيلم مشاهده مي شود، واقعي است و به 
نظرم ابوالقاسم طالبي )کارگردان اين فيلم(، تسلط بسيار خوبي 
بر تاريخ دارد. معتضد با اش��اره به نمايش قحطي، خشکسالي و 
بيماري در فيلم »يتيم خانه  ايران« گفت: براساس اسناد تاريخي 
بهداري جامعه ملل در تاريخ ۱303 )۱935( بيماري طاعون در 
کش��ور بوده و همچنين کتاب »تاريخ هجده ساله  آذربايجان« و 
گزارش داخله وزارت امور خارجه، تمامي اطلاعات تاريخي را در 
مورد اين حوادث مطرح کرده است. نويسنده کتاب »يکصد سال 
فراز و فرود« با بيان اينکه ايران کشوري کم آب است، افزود: کشور 
در گذشته با مشکلات خشکسالي و قحطي و بيماري هايي همچون 
وبا، تيفوس و طاعون مواجه بوده و زماني توسط کشورهاي آلمان، 
عثماني، انگليس و روسيه اشغال ش��ده بود که فيلم »يتيم خانه  

ايران« اين بخش از تاريخ را روايت مي کند. 
معتضد در ادام��ه گفت: آيا اين فيلم را ش��بکه هاي ماهواره اي 
»بي بي سي« و »من وتو« که هميشه بدبختي هاي ايران را نشان 
مي دهند، حاضرند پخش کنند!؟ اين فيلم از نظر تاريخي مورد 
تأييد من است و در طول تاريخ سياست انگليسي ها نيز ايجاد 
مش��کلات، بدبختي و بيچارگي براي مردم ايران بود و عقيده 

داشتند براي سلطه بر ايران بايد مردم اين کشور را گرسنه نگه 
داشت. او با اش��اره به اينکه اطلاعات و اسناد کتاب سبز وزارت 
امور خارجه در تمام��ي صحنه هاي فيل��م »يتيم خانه  ايران« 
منعکس شده است، اظهار کرد: در اين فيلم تمام مشکلات ايران 
و بدرفتاري هاي کشورهاي اش��غالگر با مردم ايران به نمايش 
گذاشته شده است. ملت ايران بايد اين فيلم ها را ببينند و فقط 
سرگرم فيلم هاي تفريحي ميلياردي نشوند. معتضد گفت: در 
اين فيلم با صحنه  ناراحت کننده اي روبه رو مي شويم که شايد 
افسرده کننده باشد، اما واقعيتي است که مردم ايران بايد بدانند. 
ما ملتي هستيم که نسبت به گذشته  خود کمتر آگاهي داريم 
و به درس��تي نمي دانيم در طول تاريخ بر ما چه گذشته است. 
راديو و تلويزيون بايد مس��ائل تاريخي را به درستي بيان کند. 
انجمن تاريخ و وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي بايد هنرمندان و 
کارگردانان را براي ساخت فيلم هاي تاريخي تشويق کنند و در 

عين حال اين کارگردانان مهر »دولتي« نخورند.

 خبرنگاري 
که گلوي الشرق الاوسط را گرفت

خسرو معتضد:
شبکه هاي ماهواره اي حاضرند »يتيم خانه  ايران« را پخش کنند؟!

   معصومه طاهري
راهپيماي��ي ميليوني اربعين حس��يني همان ط��ور که انتظار 
مي رفت بي رحمانه با قيچي سانسور هژموني رسانه هاي غالب 
دنيا مواجه شد و خبر را سانس��ور کردند، اما ماجراي سانسور 
و س��کوت خبري به همين ج��ا خلاصه نش��ده در يك حرکت 
ضداخلاقي روزنامه الشرق الاوسط وابسته به رژيم سعودي سعي 
در شايعه پراکني و تخريب عزاداران در راهپيمايي اربعين کرد و 
با انتشار خبر دروغين مي خواست اربعين را با ابتذال گره بزند و 

نزد افکار عمومي به انحراف بکشاند. 
الشرق الاوسط در اين زمينه با منبع سازي دروغ به سازمان بهداشت 
جهاني نوشت که به گزارش اين سازمان در طول راهپيمايي اربعين، 
 نوزادان نامشروع در عراق زياد شده است؛ مسئله اي که با هوشياري 
خبرگزاري فارس در ابتکاري زيبا و شايسته تقدير بلافاصله خنثي 
شد. خبرنگار اين رسانه تنها به انتقاد و نقد خبر نپرداخت تا برعکس 
باعث مطرح شدن آن هم بشود، بلکه در کاري حرفه اي با سازمان 

بهداشت جهاني تماس گرفت و صحت و س��قم خبر را جويا شد. 
اين تماس و پيگيري خبرنگار باعث شد سازمان بهداشت جهاني 
علاوه بر تکذيب رسمي و علني خبر فوق خواستار پيگيري عاملان 
انتشار اين دروغ شود. با اين کار آبروي روزنامه دروغ پراکن رژيم 
وهابي آل سعود در عرصه جهاني به باد رفت و کار به آنجايي رسيد 
که در آخرين خبر منتشر ش��ده از اين روزنامه برکناري سردبير 
الشرق الاوسط تيتر جرايد شد.  درست است که به حق بايد گفت 
صداي حقيقت اربعين گلوي دروغ پراکن الاشرق الوسط را گرفت و 
نگذاشت عظمت آن با چنين اکاذيبي پايمال شود، اما آنچه اهميت 
دارد حرفه اي گري و پيگيري به موقع و درست خبرنگاري است که 

باعث شد توطئه شومي در نطفه خفه شود. 
اين مسئله بار ديگر قدرت و رسالت خبرنگاران و اهالي رسانه را در 
زمينه ملي و بين المللي گوشزد مي کند؛ اينکه خبرنگار چشم و گوش 
جامعه و ديده بان حقيقت است. خبرنگاران به عنوان مرجع اصلي 
براي پيگيري اخبار منتشره در فضاي مجازي و حقيقي اين قدرت 
را دارند که سره را از ناسره تش��خيص بدهند و مانع از سوء استفاده 
دشمن از نشر کاذيب و شايعات شوند. لذا به نظر مي رسد شايسته 
است از اين خبرنگار و سرباز متعهد قلم که حربه دشمن را خنثي 
کرد به عنوان خادم رسانه اي اربعين تقدير شود تا الگويي باشد براي 
خبرنگاران و روزنامه نگاران کش��ور تا در هر جايگاهي که هستند 
رس��الت خود را در نظر بگيرند و قبل از آنکه به نقل يا نظري درباره 
خبري و خصوصاً خبر خارجي بپردازند و با نظرات خود گاه به آن مهر 
تأييد بزنند با حرفه اي گري و هوشياري منبع را چك کنند،  چراکه 

رسالت رسانه ها جست وجوگري حقيقت است.

معرفي»سبک زندگي اسامي در سيره رضوي« 
در نماز جمعه

کتاب »سبک زندگي اسامي در س�يره رضوي« در نماز جمعه اين هفته سراسر 
کشور معرفي شد. 

سبك زندگي اسلامي يکي از موضوعات بسيار مهمي است که در سال هاي اخير بيشتر 
مورد توجه قرار گرفته است. کتاب »س��بك زندگي اسلامي در سيره رضوي« يکي از 
کتاب هاي بسيار خوبي است که با نگاه به س��يره حضرت امام رضاعليه السلام سبك 
زندگي ايده آل ديني و اسلامي را به خواننده خود معرفي مي کند. خواندن کتاب »سبك 
زندگي اسلامي در سيره رضوي« از اين جهت اهميت زيادي دارد که خواننده با ابعادي 
از زندگي هشتمين امام معصوم و حجت خدا آشنا مي شود که شايد تا پيش از اين کمتر 
مورد توجه قرار داده بود، مانند بخش هايي از حالات ويژه امام رضا عليه السلام در جمع 

خانواده، يا سيره قرآني و معرفتي ايشان در جامعه. 
از اين رو با خواندن کتاب »سبك زندگي اسلامي در سيره رضوي« به تصوير درستي 
از زندگي به سبك اسلامي دس��ت پيدا مي کنيم، چراکه شيوه و روش پيشوايان دين 
بهترين راهنما براي رسيدن به هدف هاي زندگي انساني است؛ البته علاوه بر مطالعه 
مطالب کتاب بايد در به کار بستن آنها هم تلاش کنيم تا در سايه عمل به آن، از لذت 
زندگي ديني بهره مند شويم. مهم ترين ويژگي کتاب »سبك زندگي اسلامي در سيره 
رضوي« که اهميت خواندن آن را دوچندان مي کند، سادگي توصيه ها و راه و رسمي 
است که از زندگي امام هشتم بيان شده که باعث مي ش��ود خواننده تصور نکند براي 
رسيدن به سبك زندگي اسلامي مجبور است مسير دشوار و ناهمواري را طي کند. کتاب 
»سبك زندگي اسلامي در سيره رضوي« که همراه با پيام مقام معظم رهبري به کنگره 
بين المللي امام رضا عليه السلام توسط انتشارات دفتر علم به چاپ رسيده است، مي تواند 
علاوه بر ارائه راهکارهاي عملي و کاربردي براي زندگ��ي فردي و اجتماعي ما، زمينه 

آشنايي افراد غيرمسلمان را هم با آداب و رسوم ارزشمند اسلامي فراهم کند.

مهدي   خرامان     یادداشت

محمود  گبرلو     دریچه

   جواد محرمي 
 س�ينماي ايران و هند به تازگي عاقه خاصي در توليد 
مش�ترک نش�ان داده اند، پس از توليد پرس�روصداي 
فيلم س�ام بمبئي با بازي محمدرضا گل�زار و بنيامين 
به�ادري ک�ه در پ�روژه اي تج�اري، در ي�ک تولي�د 
مش�ترک س�ينماي ايران و هند ش�رکت کردند، حالا 
مجيد مجيدي نيز به عنوان فيلمس�ازي که سينمايش 
لزوم�اً متک�ي بر س�رگرمي نيس�ت در ت�دارک توليد 
تازه تري�ن اثر س�ينمايي خود در هندوس�تان اس�ت. 
باليوود چون بديلي از هاليوود به عنوان کارخانه رؤياسازي 
براي هندوس��تان عمل مي کند و طي نزديك به يك قرن 
است که توانسته ملت هند و کشورهاي حوزه فلات هند را 
جذب خود کند. برخلاف سينماي ايران که برخي مديرانش 
به غلط از آن به عنوان جرياني مقابل هاليوود ياد مي کنند، 
ولي حتي نتوانسته در کشورهاي همسايه نفوذ داشته باشد، 
س��ينماي هند ماهيتي فرامل��ي دارد و مخاطب انبوهي را 
وراي مرزهاي اين کش��ور جذب خود کرده است، به عنوان 
مثال مردم فارسي زبان افغانستان بيش از سينماي خسته 
و شبه روشنفکرانه ايران از سينماي رنگارنگ و پوياي هند 

استقبال مي کنند. 
حالا مدتي اس��ت که س��ينماي دو کش��ور بار ديگر براي 
همکاري با هم علاقه نشان داده اند. »سلام بمبئي« ملودرامي 
عاشقانه است و داستان آشنايي يك دختر هندي و يك پسر 
ايران��ي را رواي��ت مي کند که هر دو دانش��جوي پزش��کي 
هستند و درگير اتفاقات پيچيده اي مي شوند. آنچه تيزرها و 
عکس هاي فيلم سلام بمبئي به دست مي دهد، تفوق حال 
و هوا و فضاي فيلم هاي هندي بر اين اثر اس��ت. غلبه س��از 
و آواز و رق��ص از وجوه اصلي و غيرقابل تفکيك س��ينماي 
هندوستان است و اين موضوع با توجه به مميزي هايي که 
در سينماي ايران وجود دارد تا حدودي با حذف زنان قابليت 

ارائه پيدا مي کند. 
اما از سوي ديگر مجيد مجيدي کارگرداني است که جنس 
فيلم هايش با غلبه سرگرمي و ملودرام هاي عاشقانه هندي 
زياد همخوان نيس��ت. او هم اکنون در بمبئي به سر مي برد 
و پروژه ت��ازه اش را در اين کش��ور کليد زده اس��ت. اينکه 
چه چيزي باعث ش��ده کارگردان مطرح س��ينماي ايران و 
همچنين بخش تجاري سينماي ايران به توليد مشترك با 
سينماي هند علاقه نشان دهند، مسئله اي جالب محسوب 
مي شود و اين گرايش اگر به يك موج تبديل شود، مي تواند 

فصل مهمي براي سينماي ايران قلمداد شود. 

صنعت س��ينما در ابتداي ورود ب��ه ايران رابط��ه زيادي با 
سينماي هند داشت. اولين ايرانى که نخستين فيلم ناطق را 
مى سازد، در آن سوى مرزها، در هند اجازه کار پيدا مى کند. 
جالب است بدانيد يك کارگردان ايراني نخستين فيلم بلند 
و ناطق س��ينماي هند را س��اخت و واژه باليوود از ترکيب 
هاليوود و اول کلمه بمبئي آمده اس��ت. اردش��ير ايراني از 
پارسيان مطرح هند و مدير شرکت فيلمس��ازي امپريال، 
در سال ۱93۱ نخس��تين فيلم بلند و ناطق سينماي هند 
را به نام »عالم آرا« کارگرداني کرد. تأثير س��ينماي هند بر 
ايران تا پيش از انقلاب تا حدودي غيرقابل انکار است. پديده 
فيلمفارسي که در آن شاخصه هايي چون کافه، رقص و مرد 
جاهل پررنگ بود، به نوعي تحت تأثير حال و هواي فيلم هاي 
هندي البته در مرتبه اي بسيار نازل و سطحي در ايران ايجاد 
شد و اين گرايش چندين دهه از تاريخ سينماي ايران را به 
خود اختصاص داد. توليد مشترك فيلم ميان کشورها پديده 
تازه اي در صنعت سينما نيست. عقايد، راهبردها، ديدگاه ها 
و آدم هاي مشترك اغلب باعث مي شوند يك فيلم سينمايي 
با حضور عوامل چند کشور در کنار هم توليد شود. معمولاً 
کشورهايي که نسبت به سوژه اي مشخص با يکديگر اشتراك 
نظر دارند يا از دغدغه هاي موضوعي برخوردارند، راغب براي 

چنين توليداتي هستند. 
نزديکي س��ينماي ايران و هند را بايد از ي��ك جهت براي 
سينماي ايران به فال نيك گرفت و آن هم اميدواري به اين 
مسئله است که سينماي سرگرم کننده هندوستان که قرابت 
زيادي با مؤلفه هاي ملي و فرهنگ اين کش��ور دارد قدري 
روي سينماي دلمرده و شبه روشنفکرانه ايران تأثير بگذارد و 
قدري هم حق را به تماشاگر ايراني بدهد که براي فارغ شدن 
از مشکلات و واقعيت هاي جامعه به دنبال تجربه تازه اي از 

زندگي و ديدن رؤياهاي خود پا به سينما مي گذارد.

    محمدصادق عابديني
افتتاحيه اي با بليت هاي 300 هزار توماني، باورش کمي س�خت است، اما 
هفته آينده در همين روز سالن اصلي مرکز همايش هاي برج مياد تهران 
ميزبان افتتاحيه فيلم »سام بمبئي« است؛ فيلمي که بليت هايش چند 
روزي است به صورت آناين در حال پيش فروش است و براي کساني که 
مي خواهند در مراسم افتتاحيه اين فيلم حضور يابند بليت هاي 300 هزار 
توماني درنظر گرفته شده اس�ت. رقمي که مي توان با آن 30 بليت فيلم 
در س�ينماهاي مدرن که با قيم�ت 10 هزار توم�ان گران ترين بليت هاي 
س�ينماهاي ايران را دارن�د، خريد. اي�ن رقم براي س�ينماي ايران کمي 
خارق العاده نيس�ت؟ در س�ال جاري دولت حداقل حقوق را 812 هزار و 
164 تومان اعام کرده است. پس با در نظر گرفتن اضافه حقوق و مزاياي 
احتمالي ي�ک ايراني بيش از 33 درص�د از حقوق يک ماه  خ�ود را براي 
تماشاي فيلمي مشترک ميان سينماي ايران و هند هزينه مي کند؛ فيلمي 
که نه در سينماي عريض و طويل باليوود جايگاهي دارد و نه در سينماي 
ايران براي فيلم قربان محمدپور از پيش جايگاهي در نظر گرفته شده است. 

   چرا 300 هزار تومان؟!
بليت هاي 300 هزار توماني حتي در مشهور ترين و پرطرفدار ترين کنسرت هاي 
موسيقي هم رقم عجيب و غريبي است. اين رقم 300 هزار توماني چطور براي 
بهاي بليت هاي افتتاحيه »س��لام بمبئي« محاس��به ش��ده اس��ت؟! جواد 
نوروزبيگي، تهيه کننده اين فيلم مي گوي��د: »آوردن بازيگران از هند به ايران 
هزينه هاي بسياري دارد. ما حدودا يك ميليارد تومان هزينه هاي افتتاحيه اين 
فيلم سينمايي را تخمين زديم و اين هزينه بالا باعث شده بليت هاي مراسم 
افتتاحيه اين فيلم را به فروش برسانيم«. سالن برج ميلاد تهران گنجايش هزار 
و 700 صندلي را دارد و در صورت ادامه روند خريد بليت ها امکان اينکه تمامي 
ظرفيت اين سالن پر شود، وجود دارد و در اين صورت در يك شب و تنها در يك 

سالن، »سلام بمبئي« بيش از 500 ميليون تومان فروش خواهد داشت!
   سام بمبئي مي خواهد رکورد فروشنده را هم بزند!

قربان محمدپور، کارگردان فيلم »سلام بمبئي« که گويا از استقبال افتتاحيه 

خاطرجمع است، از انتظارش براي فروش 45 ميليارد توماني »سلام بمبئي« 
مي گويد يعني رقمي حدود سه برابر فروش فيلم »فروشنده« که به تازگي 
توانسته است حد نصاب فروش س��ينما را جابه جا کند. آيا بليت هاي 300 
هزار توماني مي تواند اين آرزو را رقم بزند؟! اصلًا مي توان افتتاحيه اي را با اين 

وضع به حساب موفقيت يك فيلم گذاشت؟! 
يك سال پيش در همين روز ها بود که سينماي جهان يك پديده سينمايي 
را به خود ديد. قسمت جديد از فيلم دنباله دار جنگ ستارگان با نام »جنگ 
ستارگان: نيرو برمي خيزد« رونمايي شد و توانست رکورد فروش سينماهاي 
جهان را جا به جا کن��د؛ پديده اي که س��رآغاز آن از افتتاحي��ه اين فيلم در 
لس آنجلس بود و همزمان با اين افتتاحيه 3 هزار سالن سينما اکران جنگ 
ستارگان را آغاز کردند. بليت هاي افتتاحيه جنگ س��تارگان در بازار سياه 
خريد و فروش مي شد و برخي از علاقه مندان توانستند آن را به قيمت ۱00 
دلار )با دلار آزاد آن روز ها تقريباً 340 هزار تومان مي شد( خريداري کنند. 
برخي هم کمتر و در حدود 50 دلار براي ديدن اين فيلم پرداختند. اين رقم 
در کنار هزينه 300 دلاري حضور در پياده رو خياباني که دونالد ترامپ از آن 
عبور خواهد کرد تا به مراسم تحليف رياست جمهوري برود، چندان چشمگير 
نيست. حتي قيمت بليت سينماها در روزهاي بعدي براي بزرگسالان ۱2/5 
دلار بود. توجه کنيد که امريکايي ها در بدترين حالت بليت هشت فيلم در 
سينماهاي عادي را مي دادند تا در افتتاحيه جنگ ستارگان شرکت کنند؛ 
فيلمي که براي آنها بخش��ي از تاريخ سينما و حتي سبك زندگي امريکايي 
است نه مانند ش��هروندان ايراني که بليت 30 فيلم را مي دهند تا در حضور 

محمدرضا گلزار »سلام بمبئي« را تماشا کنند!
   بدعت هايي براي از ما بهتران سينما!

زماني که تنها در چن��د روز اول اکران فيلم فروش��نده قيمت بليت هاي اين 
فيلم از قيمت مصوب س��ينماها بيش��تر بود، اعتراض هاي متع��ددي به اين 
سبك اکران وارد ش��د و در نهايت بهاي بليت »فروشنده« نيز به حالت عادي 
بازگش��ت. آن زمان منتقدان فرهادي از اينکه قيمت ب��الاي بليت مي تواند 
عاملي براي رکوردشکني آسان در سينما شود به وي خرده مي گرفتند، اما در 
نهايت »فروشنده« توانست رکوردش��کني کند و به تنهايي در رأس فهرست 
پرفروش ترين فيلم هاي سينماي ايران قرار گيرد. اما در نقطه مقابل زماني که 
نوروزبيگي به خاطر هزينه ها آوردن مهمانان هن��دي و هزينه هاي برگزاري 
افتتاحيه، صندلي هاي س��الن ميلاد را ب��راي يك س��انس 300 هزار تومان 

قيمت گذاري کرده است، اعتراضي پيش نمي آيد. 
  »سام بمبئي« شو آف تبليغاتي يا برگي از تاريخ!

پيتر بارت، روزنامه نگار و منتقد س��ينما بعد از تماشاي قسمت هفتم جنگ 
ستارگان در مجله وريتي نوشت: »زماني که در سال ۱977 من چهار دلار براي 
ديدن »جنگ ستارگان( )اپيزود اول( دادم، هيچ کس به من اخطار نداده بود 
که اين مي تواند يك شروع تاريخي باشد«. آيا چند سال بعد هم افرادي که در 
افتتاحيه 300 هزار توماني سلام بمبئي شرکت کرده اند مي گويند ما آن روز در 
سرآغاز يك تغيير تاريخي در سينماي ايران حضور داشتيم؟ سابقه فيلمسازي 
کارگردان»سلام بمبئي« مي گويد که حداقل روي کاغذ نبايد انتظار معجزه 
داشت. همان طور که در طول سال س��ينماي هند چندين فيلم با مشارکت 
بريتانيا مي سازد ولي سينماي بريتانيا به خاطر همکاري با باليوود تکاني نخورده 
است! دست اندرکاران فيلم سلام بمبئي از زمان مطرح شدن ساخت اين فيلم 
تاکنون که يك هفته تا اکران آن باقي مانده است از اکثر روش هاي تبليغاتي 
براي داغ کردن اکران آن استفاده کرده اند از جمله استفاده از بنيامين بهادري، 
خواننده مشهور دهه 80 يا تلاش براي بازگرداندن محمدرضا گلزار به دوران 
سوپراستاري و مانور هاي پي درپي روي حضور ستاره هاي باليوودي در اين فيلم 
که معجوني را به نام »سلام بمبئي« ايجاد کرده است. طبق اطلاعات سايت 
فروش آنلاين بليت، نيم بيشتر ظرفيت سالن اکران »سلام بمبئي« پر شده 
است البته مشخص نيس��ت که آيا اين ميزان با در نظر گرفتن مهمانان است 
يا همه صندلي هاي پر شده بليت فروشي داشته اند! ۱3 آذر مشخص مي شود 

بليت هاي 300 هزار توماني واقعاً مشتري داشته اند يا خير!

حکمت 158
عَاتبِْ أخََاکَ باِلاحْْسَ�انِ إلِيَْهِ، وَارْدُدْ 

هُ باِلانِْعَْامِ عَلَيْهِ.  شَرَّ
برادرت را )به هنگامى که خطايى از او سر 
مى زند( با نيکى کردن به او سرزنش کن! و 

شر وى را از راه بخشش به او دور ساز!

    کتاب


